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Az újságot megjelentette 
Dunaszekcs? Község 
Önkormányzata 150 példányban.

Szerkeszt?: Kulutácz Tímea

Elérhet?ségek:

A z  ol v asó  f i g y el m éb e..

Am ennyiben az Olvasónak  van olyan t ém a 
javaslat a Jogi vagy Állatorvosi rovatunkhoz, 
m elyr?l  szívesen olvasna, ak k or   k ü ldje el  
azt  a m uvhaz.dszek cso@gm ai l .com  em ai l  
cím re, hogy a k övet k ez? lapszám ok ban 

ír hassunk  róla. 

Auguszt us havi rendezvényeinkre várunk  
Mindenk it  sok  szeret et t el!

T al ál k oz z un k  aug usz t usb an

Augusztus 20-i szentmisére örülnénk, ha minél 

többen öltenék magukra népviseleti ruhájukat!

08. 06-án 10.00-tól Dunaszekcs? - Kaposszekcs? 

barátságos rangadóra kerül sor a focipályán
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Ön k or m ány z at i  h í r ek

R ez si  em el k ed és
Az önkormányzat nem hivatalos tájékoztatót 
kapott az új energia- és gázárakkal 
kapcsolatban.  Gáz esetében a korábbi 130 
Ft/m3 árat 450 Ft/m3-re, a villany 62 Ft/kW 
árat 170-180 Ft/kW-ra emelik. Ez az eddigi 
számlák háromszorosát feltételezi a jöv?ben. 
Legérzékenyebben a közvilágításnál érinti ez 
településünket, melyre eddig éves szinten         
6 millió forintot költöttünk, de az új számok 
ismeretében ez 18 millió forintot vízionál 
elénk.  A 6 millió forinthoz korábban az állam         
a normatívát biztosította, a jöv?re nézve 
egyel?re nincs információ a normatíva 
emelésér?l. Ebben az esetben                            
a különbözetben megjelen? 12 millió forintot  
a falunak kell el?teremtenie.

A gáz szempontjából kicsit más a helyzet, mert 
a gázf?téseket az önkormányzati ingatlanok 
egy jó részében ki tudjuk váltani szén- vagy 
faf?téssel, amib?l a fa egyel?re 
rendelkezésünkre is áll.  A hivatalban és              
az óvodában aprítéktüzelés? kazánok lettek 
beállítva.  Az öregek otthonában és az orvosi 
rendel?ben rendelkezésre állnak még vegyes 
tüzelés? kazánok.  Ahol viszont problémát fog 
okozni a gázárak emelkedése, az a m?vel?dési 
ház, a sportöltöz?, illetve a konyha. 
Amennyiben az árak valóban így fognak 
emelkedni, úgy január 1-jét?l a térítési díjakat 
is emelni kényszerülünk.

Összességében a számítások alapján ez a jöv? 
évi költségvetés kiadási oldalát 16-18 millió 
forinttal fogja megnövelni. 

Tárgyalások folynak a falu közvilágításának 
korszer?sítésével kapcsolatban, azonban          
a település teljes közvilágításának lecserélése 
közel 50 millió Ft-ba kerülne, melynek 
egyösszegben történ? kifizetése a tartalék 
nagyon nagy mérték? csökkenését okozná.   

A legutóbbi testületi ülésen felmerült                
a napelemes rendszer kiépítése azoknál az 
önkormányzati ingatlanoknál, ahol jelenleg 

A m?vel?dési ház f?tésének korszer?sítése 
nagyobb beruházás lenne. Egyrészt augusztus 
második felében kerül kivitelezésre az északi 
oldalon az alapítvány által használt helység,         
a könyvtár, valamint a sarokterem f?tésének 
különválasztása, minek köszönhet?en a f?tés a 
jöv?ben külön- külön lesz szabályozható 
termosztátok segítségével. Ezzel az átalakítással 
csökkenteni lehet a felhasznált gáz mennyiségét. 

Vannak elképzelések a táncterem f?tésének 
korszer?sítésével kapcsolatban is, ami a 
hivatalban korábban beépítésre került aprítékos 
kazán plusz leágazására csatlakoztatott  
f?tésvezeték kiépítésével és a táncteremben egy 
radiátoros f?tésrendszer kialakításával valósulna 
meg.

A régi mozi helység tervei is elkészültek,                  
a f?tésterv jelenleg engedélyeztetés alatt van. Ide 
gázkazánok lettek betervezve, amit lehet, hogy át 
kell gondolni a jelenlegi helyzet miatt.                    

A zenetermet és a felette elhelyezked? 
klubhelységet nagyon valószín?, hogy klímás 
f?tés?re kell cserélni, ennek gondolata már 
korábban is felvet?d?tt, de a jelenlegi helyzet 
kezdi alátámasztani létjogosultságát.

A  M uv el o d ési  h áz  
f u t ési  

k or sz er usí t ésén ek  
el k ép z el ései

A képvisel?testület az eddigi szociális rendeleteit 
hatályon kívül helyezte, és egy új szociális 
rendelet került a legutóbbi ülésen elfogadásra. 
Jelenleg ennek a norma kontrollja zajlik a 
különböz? hatóságoknál. A rendelet akkor lép 
hatályba, miután a kormányhivatal és a 
hatóságok  visszaigazolták. 

Ú j  sz o ci ál i s  r en d el et

még nincsen felszerelve panel. (m?vel?dési ház, 
sportöltöz?, öregek otthona - az orvosi rendel?re 
sajnos az épület elhelyezkedése és környezete 
végett nehezen megoldható) 

"
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T ér í t ési  d í j ak  
v ál t oz ásai

T em et o
Elindult az egyház és az önkormányzat között 
egy tárgyalási folyamat, mely szerint az 
egyháznak hajlandósága van rá, hogy a temet?t 
átadják térítésmentesen az önkormányzat 
tulajdonába. Err?l meg is érkezett már egy 
szerz?dés tervezet, amit az önkormányzat 
tárgyalt, de csak kitételekkel tudja elfogadni. 
Miszerint rendezni kell el?tte a Szent Imre 
kápolna  sorsát, tulajdonát, birtokviszonyait.      
A kápolna a temet? része, de az egyház 
szeretné, ha a tulajdonában maradhatna, ami 
ellen az önkormányzatnak természetesen 
semmilyen kifogása sincs. Az elképzelések 
szerint a temet? fenntartása és m?ködtetése 
átkerülne az önkormányzathoz. Ezt 
természetesen senki ne értse úgy, hogy napokon 
belül rend lesz, ez ennél egy sokkal hosszabb s 
bonyolultabb folyamat. 

Az els? és azonnali feladat a parcelláztatás, 
sírhelyek felmérése, beazonosítása. Sajnos 
temet?nyilvántartást nem fog tudni átadni       
az egyház, azok sajnos elkallódtak az id?k 
során.  A képvisel?testület új temet?fenntartási 
rendet tervez létrehozni.

A tervek szerint halottak napjára minden sírra 
kikerülne egy boríték benne két papírral. Az 
egyiken szerepelne a tájékoztatás, a másikon 
pedig egy telefonszám és elérhet?ség, ahova 
kérjük majd a lakosokat, hogy jelezzék, hogy 
kihez melyik sír tartozik, ki a sírhely 
tulajdonosa, fizet?je. Abban az esetben, ha ez a 
boríték halottak napja után pár héttel még 
mindig a síron heverne, az azt feltételezi, hogy 
azon sírnak nincsen gazdája. 

El?reláthatólag a temet? tulajdoni  viszonya 
szeptember végével rendez?dni fog.  Ha ez 
megvalósul, abban az esetben október közepén 
tartanánk egy közmeghallgatást a M?vel?dési 
házban, ahol tájékoztatni szeretnénk                   
a lakosságot az új temet?rendeletr?l. Kérjük, 
hogy minél többen jöjjenek majd el!

Az els?dleges cél, hogy rendbe kerüljön              
a nyilvántartás, rendez?djenek azoknak              
a síroknak a sorsai, ahol vannak tulajdonosok, 
illetve azoké, ahol nincsenek. A temet? fizikai 
rendbe tétele majd csak ezután következhet.

Az önkormányzat udvarában jelenleg épül? 
épület  garázsként fog szolgálni a falu 3 
buszának és az ebédszállító autónak, valamint 
készül egy féltet?, ahova a két traktort tudjuk 
majd elhelyezni. Sajnos a hivatal rakodógépe 
mintegy 8 hete áll, szervízre szorul. Szeretnénk 
megköszönni a Duna Gyöngye 2000 Mg. 
Zrt.-nek, Tóth Andrásnak, Kovács Zoltánnak, 
Harsányi Viviennek, hogy az elmúlt 6 hétben, 
amit a saját gép hiánya miatt az önkormányzat 
nem tudott megoldani, abban segítséget 
nyújtottak. A köszönet természetesen a fizikai 
dolgozóknak is szól, akik álhatatos munkájukkal 
nagyban hozzájárultak, hogy a  munkálatokkal 
haladni tudjunk, és kész legyünk, mire 
szeptember elején az ácsok ideérnek. 

É p í t k ez és

Az elmúlt testületi ülésen tárgyalta és fogadta el 
a képvisel?testület a konyha új térítési díjait.   3 
éve nem emelkedtek az árak, melyek igen 
komoly mínuszt okoztak a költségvetésben.         
A meghatározott új árak egyel?re december 
végéig lesznek érvényesek. 

A vendégétkezés  1600 Ft/ adagra emelkedik a 
jelenlegi 970 Ft-ról.

Az id?sek otthonának étkeztetése más rendszer 
szerint m?ködik. Az ? esetükben annak a 
személynek, aki az Öno tagja és 100%-ot fizetett 
eddig, annak 800 Ft-ról 1300 Ft-ra emelkedik a 
díj. Ez utóbbiban a kiszállítás költsége is benne 
van. Aki vendégétkez?ként házhozszállítást kér, 
annak az 1600 Ft fölött még 250 Ft lesz               
a kiszállítás költsége. 

A gyerekétkeztetés szempontjából az óvodában 
étkez? gyermekek étkezési díja napi kétszeri 
étkezés esetén 544 Ft, napi háromszori 
alkalomnál 644 Ft lesz. Az iskolás gyerekek 
esetében a napi egyszeri étkezés  599 Ft-ra, napi 
kétszeri étkezés 749 Ft-ra, napi háromszori 
étkezés 869 Ft-ra változik. 

Ezek az árak szeptember 1-jét?l lépnek életbe. 

"
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versenynél ismertetett új szabályok szerint semmilyen 
eredménye nem lett ezen a versenyen. Mivel a közelg? 
szilvásváradi nemzetközi versenyre készült, amely 
egyébként az A kategória számára az országos 
bajnokság dönt?je is lesz, ezért csak a délel?tti 
megmérettetésen vett részt.

Hozzá hasonlóan edz?je, Kecskeméti László is indult, 
szintén a Dunaszekcs?i SE 2020 sportolójaként, és nála 
is az ugyanebben az egyesületben igazolt versenyz?, 
Kolep Gabriella volt a segédhajtó. Kecskeméti László 
mindkét alkalommal alapid?n belül hajtott, azonban 

A múlt havi dunaszekcs?i versenyhez hasonlóan a nagylóki 
pályépít?, Nagy Imre tervezte és készítette a dunafalvai 
futballpálya gyepére az ismét csak remek, technikás pályát, 
melyet a fogatosok elmondása szerint élvezet volt 
meghajtani.

A Dunaszekcs?i SE 2020 színeiben induló Dr. Tóth Andrea 
segédhajtójával, Kolep Gabriellával a két fordulóban b?ven 
alapid?n belül, ver?hiba nélkül teljesítette az akadálypályát, 
így bejutott az összevetésbe, ahová még a bácskai András 
Gábor, Sziráczki János és a Somogy megyei ifj. Schwarcz 

Béla kerültek be, szintén két hibátlanul teljesített forduló 
után.

Az összevetésben mindenki ismét hibátlanul ment végig 
az immár rövidített akadálypályán, a leggyorsabbnak 
hercegszántói András Gábor bizonyult, kevéssel utána 
Dr. Tóth Andrea, majd ifj. Schwarcz Béla következett, és 
Sziráczki János zárta a sort.

Ezzel az eredménnyel Dr. Tóth Andrea a második lett 
volna, azonban a már a június végi dunaszekcs?i 

Augusztus 2. (kedd) 16.30 Roma Holokauszt  megemlékezés a Katolikus 
Templomtéren

Augusztus 5-6. (péntek-szombat ) 24 órás asztalitenisz verseny

Augusztus 6. (szombat ) 14.30 Halászbúcsú a parkban

Augusztus 19. (péntek) 18.00 Államalapítási ünnepség a Templomkertben

Augusztus 27. (szombat ) 15.30 Fúvóstalálkozó a M?vel?dési ház udvarában

Szeptember 1. (csütörtök) 18.00 Pályaválasztási el?adás a M?vel?dési házban

Pr og r am aj án l ó

Spor t

2022. július 9-én rendeztek C kategóriás kettesfogathajtó versenyt, mely mind a Bács-Kiskun, mind a 
Baranya megyei C-s hajtóknak pontszerz? viadalnak számított, így mindkét megyéb?l szép számmal 
érkeztek az eseményre, összesen 22 versenyz? várta a startot.
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az els? fordulóban volt egy ver?hibája, ezért nem 
kerülhetett be az összevetésbe, és a fentebb 
említett furcsa szabályok miatt az ? eredménye 
sem látható sehol. Mindent összevetve, jó 
eredményekkel jött vissza a dunaszekcs?i csapat 
a Duna túloldaláról, lábon, azaz kompon, s?t az 
is fokozta az elégedettséget, hogy miközben Dr. 
Tóth Andrea most az akadályhajtásban 

Sz i l v ásv ár ad , Á l l am i  M én esg az d aság , 20 22

A 2022. július 14?17. között lezajlott, négyes-, kettes- 
és egyesfogatoknak szervezett nemzetközi verseny 
jelentette egyben idén az A kategóriás hazai országos 
bajnokság dönt?jét is.

Összesen 68 fogat mérte össze tudását, illetve 
ügyességét 11 kategóriában, és szokás szerint a 
kettesfogatoké volt a legnagyobb létszám. A 
legmagasabb kategóriában, a nemzetközi 
háromcsillagosokéban (CAI3* H2) 21 kettes szerepelt 
(mindössze néhány fogat érkezett külföldr?l: 
Romániából, Csehországból és Luxemburgból), míg az 
országos bajnokságban 19 kettesfogat indult.
Pénteken az öttagú, spanyol f?bíróból, lengyel, német, magyar és román bírókból álló 
nemzetközi zs?ri a Dr. Tóth Andrea által a már szokásosnak tekintett szürke, herélt 
lipicaiakból álló fogatával, Bonusszal és 150 Maestoso Gaetana X-zel bemutatott díjhajtó 
számát a 2. helyre pontozta.

Szombaton a tavaly épített, Finta Gábor által tervezett, fest?i látványt nyújtó hosszú völgy két 
oldalán elhelyezked? maratonakadályokra került sor. Manót és 150 Maestoso Gaetana X-et 
több akadályban is igen lendületesen hajtotta a sportoló, és a végén a 9. helyen zárt, amivel 
összetettben a harmadik helyr?l várta a folytatást az akadályhajtás el?tt.

Vasárnap igen jól hajtott a díjhajtásban is 
használt fogatösszeállítással, és csöppnyi 
id?túllépéssel, ver?hiba nélkül, harmadik 
helyen ért célba, amivel egy helyet sikerült az 
összetettben el?re lépnie, és ezzel mind a 
magyar fogatok közt, mind a nemzetközi 
versenyben megszerezte az ezüstérmet.

A versenyszámok során végig edz?je, a 
korábbi fogathajtó világbajnok, Kecskeméti 
László volt egyben a sportoló segédhajtója.

Az országos bajnokság dönt?jében két- vagy 
háromf?s csapatot alkothattak az egy

sportegyesületben, egy megyében vagy egy közigazgatási régióban igazolt versenyz?k, így Dr. 
Tóth Andrea a gerjeni Domsa Dalmával és a faddi Kákonyi Norberttel a Dél-Dunántúl 
csapatában versenyzett további öt csapattal. Minden csapatban versenyszámonként a két 
legjobb teljesítményt nyújtó sportoló eredményét vették figyelembe. A végeredménye ennek 
a versenynek pedig egy aranyérem lett a Dél-dunántúli Régió csapata számára!

Dr. Tóth Andrea ezzel az eredménnyel az eddigi hatéves A kategóriás pályafutásának legjobb 
eredményét érte el, hiszen a 2022-es versenyévad országos bajnokságának második 

megszokott párossal, azaz Bonusszal és 150 
Maestoso Gaetana X-zel hajtott, hiszen ezeket 
viszi Szilvásváradra is, addig edz?je mindkét 
versenyen a ?régi motoros? Manó mellé egy eddig 
versenyen még soha nem szerepl?, fiatal lovat, 
182 Maestoso Bonadea I-et fogta be, és 
láthatóan igen jól teljesített a fiatal ló élete els? 
két versenyén.

Spor t
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Z öl d  Sa r ok -  d r . A cél  Csab a  r ov at a

helyezettje lett, egyenletesen jó teljesítményt nyújtva mind díjhajtásban, mind 
akadályhajtásban, aminek révén nagy esélye van arra, hogy a szövetségi kapitány által a 2023 
szeptemberében, Franciaországban, a normandiai le Haras du Pin nemzeti 
ménesgazdaságban megrendezésre kerül? kettesfogathajtó világbajnokságra nevezend? 
magyar válogatott összeállításában ismét csak helyet kapjon. Természetesen addig még sok 
id? telik el, és jöv?re is folytatni kell ezt a remek sorozatot!

Népies nevén nyárutó hava, de az új kenyér ünnepe is!
Nem tudom ki, hogy van vele ? pláne amikor az emberek jórésze még nyaral - hogy 
nekem a felugarolt  tarlók fáradt  sárga színe, már az ?szt  idézi. Kicsit  az elmúlást . 

Az idei aszály a képet  még sötétebbre fest i, a vízhiánytól okosan védekez?, furulyázó 
kukoricások, a csököt t  napraforgófejek nem sok jóval kecsegtetnek.

-Jó neked szól a szikkadt  kukor ica az ?t  rágcsáló szarvasnak  ? ha szom jas vagy, m ajd 
keresel m agadnak vizet , de m it  csináljak  én, ak i ide let t em  vet ve?
Ha ez a párbeszéd nem is így hangzik el, de a valóság valóban az, hogy a vadak keresik     
a vizet , bizonyos területekr?l teljesen elt?nnek, vízkeres? vándorlásba kezdenek.
Egy vadfajunk, az ?z éppen ezekben a forró, július végi, augusztus elejei napokban esik 
szerelembe, javában tart  az ?znász. Ilyenkor nekik is szükségük lenne a vízre, mert          
a szikkadt  száraz f?félék a szomjúságukat  nem olt ják. 

A vadgazda dolga ilyenkor a dagonyák, apróvadas területeken az itatók feltöltése, 
hiszen a fiatal fácáncsibéknek is nagyon kell a víz. A szarvasok még csapatokba ver?dve 
járják a határt , de inkább a kés? est i, éjszakai enyhületet  kihasználva, ami nagyon 

A ug usz t us

megnehezít i a vadkárok kivédését .
A gyurgyalagok a hónap közepén vesznek 
t?lünk búcsút , hangos, jellegzetes prüt ty- 
prüt ty kiáltással keringenek a magasban, 
miel?t t  nekivágnának a hosszú útnak.

Pet?fi verséb?l idézve:

?Elröpülnek, elröpültek,
Tavasz s nyár vendégei,
És ?ket  már nemsokára
A kertek s mez?k virága
S a fák lombja követ i.?

Szomorkás sorok, szépek és igazak. Ennél 
szebben nem is lehetne elbúcsúztatni a nyarat !

N ap r af or g ó k  (a  sz er z o  al k ot ása )"

Zöld sar ok  
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Font os az el?vigyázat osság, ugyanis 
auguszt us m ásodik  fele a legkedvez?bb a 
kullancsoknak.

Megel?zés:

-t úrázóknak zár t , lehet ?leg világos ruházat

-kullancs elleni spray (agyvel?gyulladás elleni 
olt ás)

Róluk:

-nem  bír ják  a t ?z? napot , de áll ják  a 
m ost anság egyre inkább m egszokot t  
h?m érsék let ingadozást

-kedvelik  a m agas párat ar t alm at

-reggeli és kora est i órákban a legak t ívabbak

Kiszedése:

-pat ikában kaphat ó kullancselt ávolít óval a 
legbizt onságosabb

-> lényeg, hogy m inél el?bb k iszedjük , h isz 
annál k isebb lesz a fer t ?zésveszély

írta Torba Kamilla

Egészség

 A ug usz t us: Ku l l an csok

Csípés utáni tünetek:

-csípést  követ ? napokban láz

-er?s fejfájás

-hányás

-szédülés

-izom fájdalom

-Lym e-kór  -> m inden eset ben jobb 
orvoshoz fordulni,  sohasem  szabad 
am ellet t  elm enni, hogy NEM 
MINDEGYIK KULLANCS FERT? Z? .

megfejtése:

Nem  hosszú a nap, k inek  sok  a dolga.

A szerencsés nyertes:

Floderer  Már t i

Gratulálunk!!

J át ék
Keresd meg az újság cikkeiben a    buborékba   tett 
szavakat, és állíts össze bel?lük egy régi magyar 
szólást vagy közmondást. 

A helyes megfejtést küldd el 

sms-ben: 0620/ 4857088,

email-ben: muvhaz.dszekcso@gmail.com, 

vagy messenger üzenetben: a Dunaszekcs?i 
M?vel?dési Ház facebook oldalára  

július 31-ig!  

A megfejt?k között ajándékot sorsolunk ki.

A július havi játék helyes 
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Az öregedési folyamat kutyánként változó. 
Egyes kutyák lassan öregszenek, míg másokon 
hirtelen alakulnak ki tipikus öregedési 
problémák. A küls? változások el?ször a sz?rt 
és a szemet érintik. A sötétebb vagy barna 
szín? kutyáknál ?sz sz?r jelenik meg el?ször    
a fejen, a szemek homályossá válnak,               
a szaruhártya szürkévé válik, és nagyon id?s 
kutyáknál gyakran el?fordul a vakság. is            
A szaglás általában öreg korig jól meg?rz?dik.

8-10 éves kor után a kutyáknál ízületi 
problémák, fájdalom, sántaság, daganatok és 
rosszkedv jelentkezik. A mozgásszervi 
betegségek és a vérkeringési problémák miatt 
az id?sebb kutya kevésbé és óvatosabban 
mozog a küls? h?mérséklet csökkenésekor 
(?sz, tél). A felületes erek érsz?külete 
(csökkent keringés) még hangsúlyosabbakká 
teszik a problémákat.

Id?sebb kutyáknak ajánlott omega-3 
zsírsavakban gazdag (f?leg hal eredet?) 
készítmények használata, amelyek támogatják 
és megel?zik az id?sebb kutyákra jellemz? 
számos betegség kialakulását, mint például 
b?rproblémák, szív- és keringési problémák. 

Valamint immuner?sít? hatásúak, a retina 
helyreállításához is hozzá segítenek, 
kedvez?en hatnak ízületi gyulladásokra, 
degeneratív ízületi elváltozásokra, 
idegbetegségekre, májbetegségekre, 
megel?zik a diabetes mellitus kialakulását, 
vesebetegségeket, s?t a 
viselkedésproblémákat is (hiperaktivitás). 
Erre a célra glükózamint, kondroitin- 
szulfátot, kagylóhúsport tartalmazó 
készítményeket használnak (a porcszövet 
helyreállítására, a fájdalom csökkentésére, 
a mobilitás növelésére).

Ezeket a készítményeket arra az esetre 
ajánlják, ha a gazdi nem kíván változtatni 
kutyája (f?leg id?sebb és érzékeny kutyák) 
szokásos étrendjén, így elég az említett 
készítmények tabletta vagy por formájában 
történ? hozzáadása a megszokott 
ételekhez.

A kognitív diszfunkció szindróma, azaz az 
emberek Alzheimer-kórjához hasonló 
betegség id?sebb kutyáknál is el?fordulhat. 
Leggyakrabban a hét évnél id?sebb, 
nagyobb fajtájú kutyák érintettek. Ebben a 
betegségben a béta- amiloidok 
felhalmozódnak az agyban, károsítják az 
idegeket, és gátat hoznak létre, amely 
gátolja az idegi impulzusok átvitelét. A 
gyógyulásig nincs teljes terápia, hanem egy 
speciális készítményt alkalmaznak, amely 
csökkenti a demenciát és fenntartja az agyi 
aktivitást.
H?séges négylábú társaink megérdemlik, 
hogy öreg napjaikat fájdalommentesen 
töltsék.

Ahogy egy id?sebb kutya anyagcseréje 
lelassul a normál étrend mellett elkezd 
hízni. Emiatt egy id?sebb kutyának kevésbé 
könnyen emészthet? táplálékra van 
szüksége, többszöri; napi 2-3 alkalommal. 
Jobb volna az étrendet az ilyen 
változásokhoz igazítani, mert egy id?sebb 
kutyánál a szokásos táplálék túlterhelésre 
"kényszeríti" a májat, a vesét és a 
vérkeringést. 

Nehéz meghatározni azt a pillanatot, amikor    
a kutya megöregszik és kezdi elveszíteni 
életerejét. Valószín?, hogy a kutya a 8. vagy 9. 
életév végére elkezd öregedni. A nagytest? 
fajták 8 éves koruk körül (vagy még korábban) 
tekinthet?k öregnek, míg a kistest?ek és egyéb 
keverék fajták akár 15 éves korig is élhetnek. 
Élettartamuk a környezett?l, az egészségt?l,     
a mozgástól, de a helyes táplálkozástól is függ. 
Egyes fajták nagyon sokáig élnek, például        
a spitz és a foxterrier akár 18-20 évig is, míg    
a boxerek és a német juhászok 12-13 évig.

A z  ál l at or v os v ál asz ol : A m i k or  a  k u t y a ..
írta Dr. Kovács Iván

Egészség
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 Galambosi László rovata

 G Á SZ  M I H Á L Y  a  D un asz ek csoi  M uv el o d ési  
H áz  F ú v ó sz en ek a r án ak  v ez et oj e

Múltunk  hangjai

"

1966 ?szén Dunai Nándor a fúvószenekar 
karnagya visszatért Mohácsra, a frissen 
megalakult Munkás?r Zenekar vezet?je lett.           
A Dunaszekcs?i M?vel?dési Ház Fúvószenekara 
?ez volt a pontos megnevezés- vezet? nélkül 
maradt. Nagy István a M?vel?dési Ház igazgatója 
szívügyének tekintette a zenekar m?ködését, és 
felkeresett több zenetanárt, hogy vállalná-e           
a szekcs?i zenekar irányítását. Végül Gász Mihályt 
sikerült meggy?znie, hogy jöjjön, hallgassa meg 
játékukat. Meghallgatta, majd elfogadta                
a felkérést, bár a ?katonazene?- java részt 
indulókból állt a repertoár- kissé távol állt t?le. 

A zenekar tagjai is némi fenntartással fogadták, 
mivel ?Miska? vagy a fiataloknak ?Miska bácsi? 
ízig-vérig sváb ember volt, harmonikás, kevés 
fúvószenei tapasztalattal. Ráadásul svábos jelleg? 
zenem?vekkel kívánta frissíteni a m?sort, ami 
eléggé idegen volt a zenészeknek, mivel ilyen 
darabokat még nem játszottak. Végül azonban 
megszületett a kompromisszum. Belátta 
mindenki, hogy a ?Meine Königin? vagy az ?Alte 
Kameraden mars? magasabb szintre emeli            
a zenekart, csakúgy, mint az 1968-as ?Ki mit 
tud?-on el?adott ?Feodora?. Az operett világába is 
belekóstolt a zenekar, Lehár Ferenc: Cigány- 
szerelem cím? m?véb?l játszotta a ?Messze a 
nagyerd?? és a ?Volt, nincs fene bánja? cím? 
dalokat, nagy közönségsiker közepette 

.A május 1-jei felvonuláson és térzenéken szóltak     
a magyar indulók. Feszes ritmusú katonazene, 
mint például a Fejérvári induló, Klapka induló, 
Búcsú a szláv n?kt?l és népzenei dallamokból álló 
Recece induló, Jó estét kívánok induló, Szamos 
menti induló, Lyuk-lyuk induló, Losonci induló 
igen népszer?ek voltak. Az ünnepélyeken, ahol 
általában háromszáz f?s közönség is volt, vegyes 
m?sorral lépett fel a zenekar. 

Az utánpótlás nevelés az általános iskola fels? 
tagozatos tanulóinak bevonásával folyamatos 
volt. A zenei képzésben nagy szerepet vállalt 
Kovács János volt katonazenész, aki ?társadalmi 
munkában? segítette Gász Mihály munkáját.        
A legfiatalabbakkal ? foglalkozott. Kellett is            
a segítség, mert amikor jómagam is elkezdtem      
a zenetanulást 1967-ben, az általános iskolás 
zenét tanulók száma kb. harminc f? volt. Nem is 

jutott mindenkinek hangszer, egy hangszeren 
többen is gyakoroltak felváltva heti kétszer három 
órában. Haza csak az vihette a hangszert, aki 
szorgalmas volt, és a zenekarba is bekerült. Persze 
folyamatosan volt lemorzsolódás is, így                 
a fúvószenekar létszáma a fellépéseken ritkán volt 
harminc f?nél több. Szinte érthetetlen, hogy ilyen 
komoly létszám, a feltételek megléte és a sikerek 
ellenére is a zenekar úgy 1970 körül feloszlott. 
Ennek okairól a kés?bbiek folyamán még szó lesz.

 A zenekar legsikeresebb fellépései mindig a május 
elsejék voltak, hiszen akkor az egész községben 
láthatták és hallhatták, mindenkihez eljutott        
a muzsika. Zenével ébresztették a falu népét, 
aztán a felvonulás ideje alatt a templom el?tt 
szóltak az indulók, majd a ?kultúrházban?            
a tanácselnök ünnepi köszönt?je után az 
iskolások és a fúvószenekar m?sora következett. 

Egy másik siker az 1968-as ?Ki mit tud?-on 
el?adott Feodóra cím? zenedarab, amit a zenekar 
sok-sok gyakorlás után profi módon játszott el.     
A közönség vastapssal jutalmazta, s mindenki 
biztosra vette a továbbjutást. A zs?ri azonban 
lepontozta azzal az indoklással, hogy valami 
népdal feldolgozást vártak volna, esetleg Kodály 
vagy Bartók m?vet. A közönség hosszú id?n 
keresztül fújolt és fütyült, bekiabálások is voltak,    
a zenekar tiltakozása jeléül kivonult. Gász Mihály 

Egészség

"
""
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kormánybiztos pozitívan viszonyult a kérdéshez,, 
ugyanakkor tisztában volt azzal, hogy ez a döntés nem a 
kormánya kezében van.

1921. augusztus 9-én azonban az antant -mely elunta a 
korábbi monarchia területén megszület? új államok 
újabb és újabb változó javaslatait és id?húzó taktikáját- 
felszólította a belgrádi vezetést a terület kiürítésére. Pasic 
szerb miniszterelnök biztosította arról Lindert, hogy 
Belgrád hajlandó politikai menedékjogot adni a pécsi 
vezet?knek, bár a kiürítés kérdését annak ellenére 
id?szer?tlennek nevezte, hogy tudott az antant 
döntésér?l.

A polgármester azonban érzékelhette a változásokat és 
abban bízva, hogy a lakosság támogatásával a háta 
mögött nyomást gyakorolhat akár a szerbekre, akár az 
antantra augusztus második hetére népgy?lést hívott 
össze. A megjelent tömeg el?tt a szónokok kerülték az 
etnikai toposzok használatát és inkább a nagyszámú 
munkásságra leselked? veszélyekre hívták fel a figyelmet. 
S bár Magyarországon ekkor már nem léteztek                    
a különítmények, melyek a fehér terror vérengzéseit 
végrehajtották, nem nehéz átérezni az alapvet?en 
szocialista munkások aggodalmát. Még ott helyben, 1921. 
augusztus 14-én kikiáltották a Baranya-bajai 
Szerb-Magyar Köztársaságot. 

A szerb sajtó ugyan pozitívnak tálalta az eseményeket, 
Pasic miniszterelnök azonban nem volt hajlandó 
fegyveres támogatást nyújtani az új államnak. Gosset 
ezredes, a Szövetségi Ellen?rz? Bizottság ?Baranya ? 
missziójának? vezet?je egy esetleges konfliktus elkerülése 
érdekében ugyan 2 nappal kitolta a terület átadásának 
id?pontját, de mint utólag kiderült ez teljesen 
szükségtelennek bizonyult. Az augusztus 22-én bevonuló 
Nemzeti Hadsereget nem fegyveres ellenállók, hanem az 
ünnepl? pécsi tömeg köszöntötte. A Baranya-bajai 
Szerb-Magyar Köztársaság önálló államként való 
tevékenysége gyakorlatilag kimerült saját maga 
életrehívásában. Nem rendelkezett sem kormánnyal, sem 
önálló közigazgatási szervezettel és túlélése kizárólag a 
Szerb-Horvát-Szlovén Köztársaság támogatása mellett 
valósúlhatott volna meg. A belgrádi kormány azonban 
megelégedve a béketárgyalások következményeként 
nekiítélt területtel korántsem kívánta elidegeníteni 
magától az antant országainak vezet?it. Eképpen 
válhatott egy elkeseredett ötlet pusztán lábjegyzetté a 
történelem lapjain.

A  B a r any a - b aj ai  Sz er b - M a gy a r  K öz t ár saság  
i g en  r öv i d  t ör t én et e

 ifj. Kulutácz Zoltán rovata

Az I világháborút követ? kaotikus átmenet nem 
kizárólag ennek a konfliktusnak volt következménye, 
az ellentétek, konfliktusok és elégedetlenség egyvelege 
évtizedek óta fortyogott s nem mindig csak a felszín 
alatt. Az orosz polgárháború és a szovjet rendszer 
megteremtése, a hadurak konfliktusaiban senyved? 
Kína, vagy az 1910 óta folyamatos meg-megújuló 
forradalmakból kilábalni képtelen Mexikó története 
valahogy nem sok irígységgel tölti el a történelem- 
könyvek ezen lapjainak olvasóit. Ugyanakkor nem kell 
átszelnünk hegyeket, tengereket, a jeges tundrát vagy a 
Góbi sivatagot ahhoz, hogy az aktuális geopolitika 
helyzet komor vicceivel találkozzunk.

1918. november 13-án a Szerb királyság megkapta az 
engedélyt arra, hogy bevonuljon a Szeged- Pécs- Dráva 
demarkációs vonal mögötti régióba. A terület 
közigazgatásilag ugyan magyar kézben maradt, de a 
rendért a szerb kormány volt felel?s. Belgrád (1918. 
december 1. után a Szerb- Horvát- Szlovén Királyság 
központja) komoly hangsúlyt fektetett arra, hogy a 
területen rend és stabilitás honoljon, egyrészt, hogy a 
mecseki szénbányák termelése zavartalanul 
folytatódjon, másrészt pedig, mert ekkoriban minél 
jobb színben próbálta feltüntetni magát az antant 
vezet?inek szemében. A belgrádi kormány sokáig 
reménykedett abban, hogy a párizsi béketárgyalások 
során Vajdaság mellett Bajáig a Bácskát is megkapja és 
ehhez szükséges lett volna a helyi kisebbségek 
támogatása is. A szerb-horvát-szlovén kormány nem 
véletlenül támogatta az aktuális magyar politikai 
rendszer ellenfeleit, legyenek azok konzervatív 
monarchisták vagy éppen a Tanácsköztársaság 
menekültjei.

A Pécset 1920 óta polgármesterként irányító szocialista 
Linder Béla és a mögötte álló koalíció számára az 
aktuálisan fennálló helyzet volt a legoptimálisabb. A 
helyi politikai elit ugyan soha nem titkolta, hogy 
kit?zött célja a Magyarországhoz való visszatérés, 
azonban a jelenlegi rendszerrel koránt sem értettek 
egyet. A szocialista-polgári radikális- oktobrista vezetés 
az 1918 ?szén kikiáltott Magyar Népköztársaság 
demokratikus kereteit kívánta visszaállítani és 
elutasította a Horthy rendszer által fémjelzett reakciós 
politikát. Linder -a Károlyi Mihály nevével fémjelzett 
kormány korábbi hadügyminisztere- már 1921 
áprilisában kezdeményezte a szerb megszállás id?beli 
határának kitolását. Svetislav Rajic szerb 

zenekarvezet? csak annyit mondott: Ezek nem 
értenek a zenéhez. Az egésznek a szisztémája is 
rosszul volt kitalálva, hiszen egy kalap alatt 
versenyzett a népdal énekes a b?vésszel,              
a versmondó a zenésszel, a humorista                 
az artistával. Nagy István m?vház vezet? gratulált 
a zenekarnak, és azt mondta,  a megyénél 
tiltakozni fog a zs?ri felháborító tevékenysége 

miatt. Ha meg is tette, ez már nem változtatott a 
lényegen.  Ennek ellenére, ez volt a csúcs a zenekar 
életében, a közönség reakciójából is erre lehetett 
következtetni. Számos szakmai elismerést is kapott 
Gász Mihály más zenekarvezet?kt?l, és  a Járási 
M?vel?dési Hivataltól is. 

Folytatás a következ? számban..
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Vukovics Cvéta

A DUNASZEKCS? I SZERB ORTODOX EGYHÁZKÖZSÉG 
2021/2022. ÉVI TEVÉKENYSÉGÉB? L

A búcsú, a nemzeti ünnep és a felújítások képei. A tevékenységi körhöz tartozik 
még a rendszeres takarítás, az idegenvezetés, s az ismeretterjeszt? munkák 

írása. Valamint - sajnálatos módon - az egyes kulturális szervezetekkel a 
konfrontálódás. Köszönet a jóakaratú emberek segítségének.



M a gy a r  t al ál m ány ok :

A  t u  n él k ü l i  
ol t ó k ész ü l ék

A t ?  nélk ü l i  ol t ók észü lék r?l  r i t k án 
hal lunk , pedig lét ezik , s?t , m agyar  
t alálm ány. Lindm ayer  Ist ván 
gépészm érnök  egyet len év alat t  
f ej leszt et t e k i , és 2004-ben 
m ut at t a be. A f ogászat i  
ér zést elenít és és az 
inzu l inadagolás k ivét elével  szin t e 
m indenféle ol t óanyaghoz 
használhat ó, em beren és ál lat on 
egyaránt . 

A hat óanyagot  egy f úvók án át  400 
k m / órás sebességgel  löv i  a b?r  
alá, ahol  az szét t er jed, m ajd 
f elszívódik . Az ol t ás egyál t alán 
nem  jár  f ájdalom m al vagy a b?r  
sérü lésével . 
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Hozzávalók: - 6 0  dkg meggy

- 5 dkg cukor   

- 1,2 l víz

- 150 g tejföl

- 3 ek l iszt

R ég i  m a gy a r  r ecep t :  
M E G G Y L EV E S

Amikor Fermit megkérdezték, hisz-e az ?rlakókban, azt válaszolta: 

"Már itt vannak, magyaroknak nevezik ?ket."

(Enrico Fermi, olasz atomfizikus 1901-1954)

A kimagozott meggyet fazékba 

tesszük, rászór juk a cukrot és 

alacsony lángon id?nként 

megkeverve öt percig f?zzük. 

Ha lejár t az id?, öntsük hozzá        

a vizet, és forrástól számított 10  

percig hagy juk f?ni.

Ezután jöhet a tejfölös- l isztes 

habarás. 

A három kanál l isztet kever jük el 

egy tálban jó alaposan a tejföl lel,    

a forró levesb?l pedig mer jünk rá 

egy nagy kanállal. 

Kever jük el a l isztes- tejfölös- leveses 

masszát, majd csurgassuk bele        

a levesbe. Fedjük le a fazekat és 

f?zzük még további 10  percig. 

Hidegen a legfinomabb!

írta Vörös Balázs

A k észü lék  
legnagyobb 
el?nye, hogy 
használat a nem  
igényel  or vosi  
segít séget , bárk i  
m ?k ödt et het i  
saját  m agán és 
m ás szem élyen 
is. A m ?velet  
csupán úgy f él  
m ásodpercet  
vesz igénybe.

"
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